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VERSLAG 
Vastgesteld 30 november 1979 

In de vaste Commissie voor Binnenlandse Zaken' , met het voorbereidend 
onderzoek van dit wetsontwerp belast, werd algemeen begrip getoond voor 
dit voorstel tot wetswi jz ig ing waarbi j het maximale aantal leden van de Raad 
van State van 24 tot 28 word t verhoogd en het maximale aantal staatsraden 
in bui tengewone dienst van 10 tot 14. Vooral de toeneming van het aantal 
beroepszaken op grond van de Wet Arob plaatst de raad in zijn huidige sa-
menstel l ing voor aanzienlijke personele prob lemen, zo werd erkend. 

De leden van de fractie van het C.D.A. hadden uit de memor ie van toel ich-
t ing begrepen dat de toeneming van het aantal Arob- en Kroonberoepen en 
de advisering over de wetgeving tezamen zorgen voor een overbelasting 
van de Raad van State. Niet geheel duideli jk was hun echter geworden of de 
voorgenomen uitbreiding van de raad op alle drie deze fronten verl icht ing 
zal brengen. Schept de ui tbreiding ook meer ruimte op het terrein van de 
wetgev ing, of word t in feite alleen tegemoet gekomen aan de problemen in 
de beide andere sectoren? Zou, indien thans reeds een aparte afdeling wet-
geving werd gevormd, géén uitbreiding van het ledental nodig zijn? En heeft 
de opmerking in de memor ie van toel icht ing, dat in de bestaande situatie 
een doeltreffende interne taakverdel ing niet meer mogel i jk is, alleen op de 
advisering over de wetgeving betrekking, of op de totale situatie? 

Met gemengde gevoelens hadden deze leden in de memor ie van toelich-
t ing (blz. 4) gelezen «dat de voorgestelde mogel i jkheid tot ui tbreiding van 
het college juist voor deze taak van de Raad (de advisering over de wetge-
ving) de aanwezige problemen nog zal vergroten». Kan deze passage wor-
den verduideli jkt? Hoe zijn de taken betreffende de advisering over de wet-
geving nu dan geregeld, en op welke wijze zullen de problemen daarbij door 
ui tbreiding van het aantal staatsraden worden vergroot? 

Hoewel de instell ing van een aparte afdeling voor de wetgev ing nog bij 
een komende grondwetswi jz ig ing zal worden bezien, achtten de leden van 
de C.D.A.-fractie toch bij de behandel ing van dit voorstel de vraag op haar 
plaats in hoeverre hier een voor de samenstel l ing van de raad wezenlijk pro-
bleem aan de orde is. Het is toch geen nieuw verschijnsel dat niet alle leden 
zich met de taak ex artikel 84 Grondwet kunnen bezighouden. Ook de Sta-
ten-Generaal kennen de moei l i jkheid dat niet alle leden zich met al het werk 
intensief kunnen bemoeien; de beide Kamers verr ichten het afrondende 
werk na commissor iale voorbereid ing. Is er niet veel aan gelegen dat de 
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Raad van State in beginsel als één geheel bli jft funct ioneren? Indien drie af-
zonderli jke en onafhankeli jk van elkaar funct ionerende afdelingen tot stand 
komen - dat w i l zeggen behalve de afdel ing voor de geschil len van bestuur 
en de afdel ing rechtspraak nog een aparte afdel ing voor de wetgev ing - wat 
is dan nog «de Raad van State»? Ook dient te worden bedacht dat het bij de 
advisering over de wetgev ing niet alleen op de jur id ische diepgang aan-
komt, maar ook op een zo breed mogel i jk geschakeerde maatschappeli jke 
achtergrond van degenen die zich met deze adviser ing bezighouden. 

In het wetsontwerp is niet uitslui tend gekozen voor verhoging van het 
aantal gewone leden van de Raad van State, maar tevens voor verhoging 
van het aantal bui tengewone staatsraden. Word t daarmee echter niet op on-
juiste wi jze vooru i tge lopen op de mogeli jke instel l ing van een aparte afde-
l ing wetgev ing , waarvoor nog wi jz ig ing van de Grondwet nodig is? En wat 
word t bedoeld met de mededel ing dat door verhoging van het aantal bui ten-
gewone staatsraden «de f lexibi l i teit van de regeling in zijn total i teit (wordt) 
gediend»? 

Gaarne zouden deze leden iets meer vernemen over de onderzoeken be-
treffende de werk ing van de bezwaarschri f tenprocedure ingevolge de Wet 
Arob en een verbeter ing van de behandel ing van de Arob-zaken. Is ook niet 
van belang een al eerder van de zijde van deze leden geopperd onderzoek 
naar de vraag, of inderdaad voor alle soorten zaken de Arob-procedure de 
meest geëigende is? 

Deze leden zouden naar aanleiding van hetgeen word t meegedeeld in de 
derde vol le alinea op blz. 4 van de toel icht ing gaarne uiteengezet zien hoe 
het inst i tuut van de enkelvoudige kamer zich verhoudt tot dat van de bui ten-
gewone staatsraden. Waarom brengt het inst i tuut van de enkelvoudige ka-
mers de cont inuïtei t in gevaar? Wordt deze continuïtei t niet verzekerd door 
de zich gestaag ontwikkelende jur isprudentie? Worden in deze alinea met 
«vaste» leden «dezelfde» leden bedoeld, of word t «vaste» leden hier ge-
bruikt, ter onderscheid ing van de bui tengewone leden? 

De leden vroegen verder hoeveel speelruimte de voorgestelde maximale 
aantallen van 28 en 14 bieden. Moet voorshands worden uitgegaan van be-
noeming tot deze maximale aantallen? Zijn op het ogenbl ik de thans geiden-
de maximale aantallen metterdaad bezet? Hoe is getalsmatig de ontwikke-
l ing feiteli jk geweest? Berust de mededel ing in de memor ie van toel icht ing 
dat de Raad van State zodra het aantal zaken een dalende lijn zou gaan ver-
tonen naar verminder ing van het aantal leden zal streven op een gegronde 
verwacht ing dat dit eerlang het geval zal zi jn, of uitslui tend om aanvaarding 
van dit we tson twerp te bevorderen? 

Waarom word t beoogd het in de wet zoals deze op 1 mei 1975 luidde voor 
de afdel ing rechtspraak genoemde min imumaanta l van vijf leden, bij KB van 
8 juni 1976 bepaald op zeven leden, nader te bepalen op maximaal twaalf? 
Zal aanstonds tot benoeming van dit maximale aantal worden overgegaan? 
Wordt bij verhog ing van het aantal leden van de afdel ing rechtspraak ook 
het aantal meervoudige kamers ui tgebreid, of bli j f t di t aantal hetzelfde en 
neemt het rouler ingstempo toe? Wat zull len in het laatste geval de gevolgen 
zijn voor de continuïteit? 

Ten slotte stelde de leden van de C.D.A.-fractie de vraag, of het aantal 
staatsraden en het aantal ambtenaren voldoende op elkaar zijn afgestemd. 

De leden van de fractie van D'66 van het opgeval len, dat er op het ogenbl ik 
enkele onvervulde vacatures in de raad zijn. Hoe is dit verklaren? Liggen hier 
incidentele of structurele oorzaken aan ten grondslag? 

Bij het bepalen van het aantal staatsraden en staatsraden in bui tengewone 
dienst dat de komende jaren ten behoeve van de raad werkzaam zal zi jn, 
dient men, aldus deze leden, allereest acht te slaan op het karakter van de 
raad en op de te verwachten ontwikkel ing dienaangaande. Zij meenden dat 
vraagtekens te plaatsen zijn bij de instel l ing van een afzonderli jke afdel ing 
voor de wetgev ing. Verdient het wel aanbevel ing een ontwikkel ing in gang 
te zetten naar een zodanige opspl i ts ing van de Raad van State, dat de leden 
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slechts in de ene of de andere afdeling zullen worden benoemd? De aan het 
woord zijnde leden opteerden veeleer voor een beperkt college, van brede 
maatschappelijke samenstelling, waarvan de leden werkzaam zijn ten be-
hoeve van het gehele takenpakket van de raad. Dat houdt in hun gedachten-
gang mede in, dat de staatsraden in buitengewone dienst kunnen worden 
ingezet voor de specifiek juridische inbreng in de afdelingen van de raad. Wat 
is het oordeel van de Regering over deze gedachtengang? De hier aan het 
woord zijnde leden beseften dat zij de vraagstelling aanzienlijk verbreedden, 
maar huns inziens dienen incidentele wetsontwerpen steeds te worden be-
zien tegen de achtergrond van de gehele problematiek. 

Het ligt voor de hand, gezien de belangrijke taken van de Raad van State, 
dat hoge eisen worden gesteld aan de leden en dat wat hen betreft ook 
wordt gelet op een zo gevarieerd mogelijke maatschappelijke achtergrond. 
Met het oog op dit laatste zouden deze leden graag een overzicht ontvangen 
van de politieke overtuiging van de leden van de raad en van de staatsraden 
in buitengewone dienst. 

De naar het oordeel van deze leden gewenste verbreding van de raad be-
tekent niet dat de leden nagenoeg allen dienen te worden gerecruteerd uit 
het hooglererencorps, maar dat evenzeer bekwame personen uit andere 
maatschappelijke sectoren moeten worden aangetrokken. In dit verband 
vroegen zij de Regering inzicht te verschaffen in de criteria die zij bij benoe-
mingen aanlegt. 

De hier aan het woord zijnde leden meenden dat met name uitbreiding 
van het aantal staatsraden in buitengewone dienst meer soelaas zou kunnen 
bieden, maar dat dan wel de bij deze functie behorende faciliteiten nader be-
zien zouden moeten worden. Zij veronderstelden, dat het potentieel aan 
staatsraden in buitengewone dienst aanzienlijk groter is dan dat van gewo-
ne leden van de raad, maar de aantrekkelijkheid van de eerste functie 
nogal wat te wensen overlaat. Zij wezen er nog op, dat met hun voorstel, een 
oplossing allereerst te zoeken in de uitbreiding van het aantal staatsraden in 
buitengewone dienst, de oude lijn van voor 1934 weer wordt hersteld. 

Gezien de uitdrukkelijke relatie van het voorliggende voorstel met het func-
tioneren van de Wet Arob vroegen deze leden welke inzichten bij de Regering 
leven over een ontlasting van de Raad van State door verbetering van de 
Arob-procedure. Kan het contract betreffende het onderzoek naar de wer-
king van de bezwaarschriftenprocedure worden overgelegd, of kan worden 
meegedeeld wat wordt onderzocht? 

De leden van de fractie van D'66 hadden, samenvattend, begrip voor het 
in het wetsontwerp neergelegde verzoek, maar bepleitten dat ten aanzien 
van de Raad van State allereerst zal worden overgegaan tot: 

a. een betere vervulling van bestaande vacatures; 
b. een uitbreiding van het aantal staatsraden in buitengewone dienst, met 

meer specifiek-juridische kennis. 

Met tijdige schriftelijke beantwoording van bovenstaande vragen en op-
merkingen acht de commissie de openbare beraadslaging over het wets-
ontwerp voldoende voorbereid. 

De voorzitter van de commissie, 
Rienks 

De griffier van de commissie. 
Mulder 
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